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Graudu 
kvalitāte mainīga

AS "Dobeles dzirnav-

nieks" valdes priekšsēdētājs 
Kristaps Amsils "LA" stās-
ta, ka graudi ienākot ar ļoti 
mainīgu kvalitāti. "Analizē-

jot šobrīd, sezonas sākumā 
pieņemtās ziemas kviešu 
kravas, redzam, ka grau-

du kvalitāte ir ļoti mainī-
ga – proteīna daudzums 
graudos svārstās no 10 līdz 
15,5%. Lai arī graudu rup-

jums ir labs, tomēr izska-

tās, ka laikapstākļu dēļ la-

bība nav spējusi uzņemt 
pietiekami daudz barības 

vielu. Taču, runājot par 
graudu kvalitāti, jāņem vē-

rā, ka pagaidām esam pie-

ņēmuši agro ziemas šķirņu 
graudus un citas, nedaudz 
vēlākas ziemas kviešu šķir-
nes, zemnieki sāks kult ti-
kai šīs nedēļas beigās," sa-

ka uzņēmuma vadītājs.
Arī viņš atzīst – lai gan 

šogad graudu ražas ir ma-

zākas, nekā cerēts, nav ba-

žu par to, ka Latvijā varē-

tu pietrūkt miltu pārtikas 
produktu ražošanai. "Vai-
rāk nekā 90% no šobrīd 
pieņemtajiem graudiem at-
bilst pārtikas kvalitātei, tā 
ka viss kārtībā," saka K. 
Amsils.

Sausuma sekas 
neatgriezeniskas

Tikmēr kooperatīva 
VAKS vadītājs Indulis Jan-

sons stāsta, ka sausuma ra-

dītās sekas sējumiem bija 
neatgriezeniskas, tomēr jū-

nija otrajā pusē uznākušais 
lietus, lai gan daudz nav lī-
dzējis, nelielu atspaidu to-

mēr devis. Patlaban no vai-
rāk nekā 500 kooperatīva 
biedriem ražas kulšanu sā-

kuši vien nedaudzi, lielā-

kais darbs sāksies burtiski 
tuvākajās dienās.

"Lielie saimnieki sāks 
kult tikai tuvākajā die-

nās, šobrīd kopumā nokul-
ti tikai ap 2% kooperatīva 

biedru lauku. Tā kā kulša-

na vēl pašā sākumā, objek-

tīvu slēdzienu par graudu 
kvalitāti nevaru vēl sniegt, 
tomēr izskatās, ka krišanas 
rādītāji būs labi, dažos lau-

kos būs problēmas ar pro-

teīna līmeni graudos, bet 
kopumā kvalitāte būs laba, 
lai gan graudu būs mazāk. 
Rēķināmies ar kādām trim 
tonnām no hektāra," stāsta 
I. Jansons.

Biedrības "Zemnieku sa-

eima" priekšsēdētājs Ju-

ris Lazdiņš norāda, ka šo-

gad ražas novākšana sā-

kusies aptuveni divas ne-

dēļas agrāk, nekā ierasts. 
Šobrīd visā Latvijā aktīvi 

kuļ ziemājus un dažviet sā-

kas arī vasarāju kulšana. 
"Ražas ir zemas, jo karstais 
laiks ir sekmējis graudu iz-

kalšanu, nevis nogatavoša-

nos. Visdramatiskākā situā-

cija ir Kurzemē, kur rudenī 
vairums ziemāju izslīka, kā 
rezultātā ziemas rapša ra-

ža ir aptuveni viena tonna 
no hektāra, savukārt ziemas 
kviešiem – divas tonnas no 
hektāra. Kurzemē raža ir 
par aptuveni 60 – 80% ze-

māka, savukārt pārējā Lat-
vijas teritorijā par 40% ze-

māka. Vidzemē ziemas rap-

sis nāk vidēji divas tonnas 
no hektāra, savukārt ziemas 
kvieši – 3,5 tonnas no hekt- 
āra. Zemniekiem šobrīd ir 
jānovāc visa raža, jāiesēj 
ziemāji un jāsakārto saistī-
bas ar kreditoriem. Kas at-
tiecas uz sabiedrību – nav 
jāuztraucas, šā gada graudu 
raža būtisku ietekmi nera-

dīs, vietējo graudu miltiem 
pietiks, un maizes cena ne-

pieaugs," spriež J. Lazdiņš.
Krietni mazāka raža, 
nekā gaidīts

Arī Lauksaimnieku or-
ganizāciju sadarbības pa-

domes dalīborganizācijas, 

biedrības "Lauksaimnieku 
apvienība" valdes loceklis 
Ivars Ādamsons teic, ka ko-

pumā tīrumos situācija ļo-

ti atšķiras. Kur ziemāji ne-

bija noslīkuši, tur vēl ir kas 
iegūstams, bet nekas ie-

priecinošs graudu daudzu-

mā nav. Savukārt vasarājus 
lielākā daļa vēl nav sākuši 
kult. "Pagaidām vēl ir pār-
agri spriest par kvalitāti un 
apjomiem, jo mēs vēl ne-

esam sākuši kult. Ir pats sā-

kums, un tagad vēl reti ku-

ra saimniecība sākusi kult," 
viņš saka.

Bet Latvijas Jauno zem-

nieku kluba valdes loceklis 
Māris Freimanis stāsta, ka 
laukos Zemgales-Kurzemes 
pusē situācija ar graudu 
kvalitāti kopumā esot laba, 
izņemot faktu, ka kopējais 
proteīns ir stipri viduvējs. 
"Tomēr kopumā lielākā šā 
gada skāde ir kopējā raža, 
jo ražas samazinājums ir 
ap 40% no tā, kas gaidīts. 
Par laimi, rapša kvalitāte ir 
ļoti laba – eļļas saturs ir ap 
45 – 48%. Cenas arī ir ļo-

ti labas – salīdzinot ar ie-

priekšējo gadu, tās kāpj, tā 
ka tiksim galā," situāciju 
rezumē jaunais zemnieks.
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Ziemas kviešus Kurzemē kuļ kooperatīvā sabiedrība "Vērgale – 1".

Baltmaizei miltu pietiks
Labības ražas

l Kopējās graudaugu platības šogad ir 703 500  
hektāru. 
l 2017. gadā tika sasniegta Latvijas vēsturē otra 
augstākā vidējā graudaugu ražība no viena hektāra –  
38,3 centneri. Visaugstākā ražība bija 2015. gadā – 
44,9 centneri no hektāra.
l Lai gan graudaugu sējumu platība samazinājās un 
nenovākti palika 70 000 ha jeb 10%, graudu kopraža 
sasniedza 2,7 miljonus tonnu, kas ir tikai par 10 700 
tonnām jeb 0,4% mazāk nekā 2016. gadā.
l 2017. gadā 86,1% iepirkto graudu veidoja kvieši 
(2016. gadā – 83,7%), no kuriem 67,3% bija pārtikas 
kvalitātes, 32,7% – lopbarības. Pārtikas rudzu 
īpatsvars rudzu iepirkumā veidoja 72,8%.
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Viena no idejām, kas, 
visticamāk, parādīsies ga-

laziņojumā, būs zaļo ser-
tifikātu tirdzniecība, kuru, 
pēc G. Vilnīša teiktā, liela 
daļa darba grupas apšau-

bot, jo nav tālāka skaidro-

juma, kā tas varētu dar-
boties. Latvijas Atjaunoja-

mās enerģijas federācijas 
(LAEF) valdes priekšsēdē-

tājs Jānis Irbe norāda, ka 
šo sistēmu šobrīd piemē-

ro tikai dažās valstīs un 
trijās no tām šo sistēmu 
jau plāno izbeigt. Savu-

laik  kaut ko līdzīgu Lat-
vijā mēģināts ieviest, taču 
tas nav bijis saskaņots ar 
Eiropas Komisiju. Arī ta-

gad, viņaprāt, šīs idejas īs-
tenošana nav  iespējama. 
"Zaļie sertifikāti būtu sis-
tēma, kur elektrības tirgo-

tājam piespiedu kārtā bū-

tu jānopērk zaļais sertifi-
kāts no elektrības ražotā-

ja, kā arī piespiedu kārtā 
jāpārdod patērētājam. Viss 

balstītos uz kaut kādām 
represīvām metodēm. Lie-

lākā daļa, kas kaut ko no 
tā saprot, šādu sistēmu uz-

skata par nereālu. Tas va-

rētu darboties Baltijas vie-

notā tirgū vai Skandināvi-
jā, bet ne mazajā Latvijas 
tirgū," sacīja J. Irbe. Tur-
klāt ir kāds kuriozs – za-

ļo sertifikātu darbības me-

hānismā iekļauts punkts, 
kas paredz to, ka sertifi-
kātu iegūšanai kvalificē-

tos arī augstas efektivitā-

tes dabasgāzes koģenerā-

cijas stacijas, pret ko ka-

tegoriski iebilstot teju visi 
darba grupas locekļi. Tie-

ši OIK ietvaros atbalstī-
tās dabasgāzes stacijas bi-
ja viens no iemesliem sa-

biedrības dusmām – kāpēc 
subsidēt elektrību, kas ra-

žota no dabasgāzes, ja ide-

jiskais OIK mērķis ir at-
balstīt zaļo elektrību? 
CO

2
 nodokļa nebūšot

Vēl viens risinājums 
būtu izveidot subsidētās 

enerģijas nodokli (SEN), 
kas arī Latvijā  ticis iz-

mēģināts, bet tikai tāpēc, 
ka bijis īstermiņa risinā-

jums. G. Vilnītis norāda, 
ka arī šo ideju lielākā da-

ļa uzskatot par nepareizu, 
bet ministrija vienalga vir-
zot.  Tāpat virzīšot iekšē-

jās atdeves likmi (IAL), 
kas arī vienu gadu bijusi 
spēkā un rezultātā izrādī-
jusies par īstu mazo ražo-

tāju bendi. 
"Būtība ir absurda – 

sākt regulēt manu iespē-

jamo peļņu, atrauti no 
konteksta vienā periodā, 
kas ir ekonomiski neloģis-
ki un nepareizi. Šāda vei-
da IAL piemērošanu eko-

nomiski rēķina tad, kad 
kādu projektu vēlas rea-

lizēt. Tad rēķina iespēja-

mo peļņas procentu pro-

jekta dzīves ciklam. Ta-

jā iekļauj visas sākotnējās 
izmaksas, ieskaitot bizne-

sa plāna izstrādes utt. Bet 
šajā gadījumā grib rēķi-
nāt tikai peļņas procentu 

un nevis līdz projekta bei-
gām, bet līdz atbalsta bei-
gām. Tad kāpēc mēs vis-
pār kaut ko subsidējam? 
Subsidējam tāpēc, lai tad, 
kad ražotājam beigtos at-
balsta periods, viņi varētu 
ražot elektrību brīvajā tir-
gū un pazeminātu kopē-

jo patēriņa cenu. Šajā ga-

dījumā, nosakot šādas nor-
mas un attiecīgi beidzoties 
atbalsta periodam, attiecī-
gais uzņēmums nav tālāk 
vairs spējīgs pastāvēt. Tā-

tad esam panākuši, ka no 
maksātajām atbalsta sum-

mām neesam ieguvuši ne-

ko, jo uzņēmums beidz pa-

stāvēt," stāsta J. Irbe.
Vēl cits ierosinājums 

bijis par CO2 nodokļa pie-

mērošanu, ko atbalstī-
jis LOSP,  LAEF u. c., 
bet kas tālākai apsprieša-

nai neesot nodots. Tas lik-

tu maksāt papildu nodok-

li tiem, kas grib dedzi-
nāt fosilo kurināmo. Tāpat 
neesot atbalstīta enerģēti-
kas eksperta, bijušā ener-

ģētikas ministra Jura Ozo-

liņa ideja par cita veida 
mehānisma ieviešanu, kas 
būtu balstīts uz prēmiju 
maksāšanu, kura nebūtu 
konstanta, bet gan balstī-
ta uz tirgus cenu un attie-

cīgu piemaksu, kad tas ne-

pieciešams.  Šādu prēmiju 
tika piedāvāts balstīt uz iz-

soles principiem.
Galvā vēlēšanas

Jānis Irbe uzskata, ka 
skaļie paziņojumi par at-
teikšanos no OIK maksā-

jumiem no 2022. gada ir 
bez praktiska seguma: "Iz-

vēlēts viens gadskaitlis, lai 
līdz vēlēšanām būtu ar 
ko pabarot sabiedrību, tā-

lāk vēl trīs gadus lemjot, 
ko tad īstenībā darīt. Pro-

tams, ka LAEF neatbals-
tīs šādus risinājumus, bet, 
skatoties uz darba gru-

pas sastāvu, kurā esmu 
vienīgais ražotāju pārstā-

vis, man nav cerību iegūt 
vairākumu. Diez vai vis-
maz 14 cilvēki nobalsos 

pret. Negribu komercban-

ku vietā komentēt situāci-
ju, bet šis scenārijs arī vi-
ņiem būs stipri draudīgs. 
Interesanti, kā tas ietek-

mēs viņu kreditētos uzņē-

mumus," norāda LAEF val-
des priekšsēdētājs. "Izska-

tās, ka EM jau iepriekš bi-
jis gatavs savs redzējums. 
Darba grupa ir padziļi-
nāti izglītojusies un izru-

nājusi situāciju, bet dar-
ba grupas aizsegā virza ie-

priekš izdomātu scenāri-
ju. Protams, ir korekcijas, 
kuras ir ņemtas vērā, bet 
pašreizējā izskatā mēs ga-

laziņojumu neatbalstīsim. 
Taču ir lielas aizdomas, 
ka valdības darba gru-

pas locekļi, kuri ne pret 
ko nav iebilduši, nobalsos 
par ziņojumu. 

Prognozējam, ka būs 
vairākums un ziņojumu 
pieņems. Katrā ziņā – dar-
ba sākumā optimisms bija 
lielāks nekā  tagad," neap-

mierināts ir LOST pārstā-

vis G. Vilnītis. 

OIK likvidēšanas optimisms saplacis


